
Oświadczenie złożone 

przez senatora Wadima Tyszkiewicza 

w dniu 29 maja 2023 r. 

Oświadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Mateusza Morawieckiego oraz do minister klimatu 

i środowiska Anny Moskwy 

Szanowny Panie Premierze! Szanowna Pani Minister! 

W trosce o bezpieczeństwo obywateli zwracam się o wyjaśnienia i podjęcie interwencji w Zarządzie 

Okręgowym Polskiego Związku Łowieckiego w Opolu oraz w Nadleśnictwie Strzelce Opolskie w związku 

z poniżej opisaną sytuacją. 

Skontaktował się ze mną jeden z hufców harcerskich, który organizował w maju 2023 r. wędrówkę 

harcerską, tzw. JOTT, która miała się zakończyć ogniskiem. Wędrówka miała iść przez wąwozy na wzgórze 

św. Anny. Tenże hufiec zgłosił planowaną wędrówkę m.in. we właściwym nadleśnictwie. Hufiec otrzymał 

zgodę od nadleśnictwa na to, by dzieci odbyły wędrówkę wskazaną trasą, oraz na ognisko na wzgórzu. 

Nadleśnictwo wyznaczyło hufcowi osobę, która miała wyznaczyć miejsce ogniskowe. Jeden z druhów 

umówił się na wyznaczenie owego miejsca, po czym w trakcie spotkania ta osoba oświadczyła, że w tym 

czasie i na tym terenie koło łowieckie ma odstrzały i odbędzie się tam polowanie. Wspomniana osoba pracuje 

dla nadleśnictwa i zarazem jest myśliwym. W trakcie spotkania osoba ta wskazała również, że koła łowieckie 

nie mają obowiązku zgłaszania polowań nadleśnictwu, tylko mają obowiązek zgłaszać polowania komendzie 

Policji. Zatem dzięki zupełnemu przypadkowi organizatorzy wędrówki dowiedzieli się o polowaniu i uniknęli 

ewentualnej tragedii. 

Również na stronie internetowej gminy Żubkowice nie sposób znaleźć informacji o polowaniu – zgodnie 

z art. 42ab ust. 2 prawa łowieckiego termin rozpoczęcia i zakończenia oraz miejsce polowania zbiorowego są 

podawane do publicznej wiadomości przez wójta, burmistrza lub prezydenta miasta nie później niż 

w terminie 5 dni od dnia otrzymania informacji, o której mowa w ust. 1, w sposób zwyczajowo przyjęty 

w danej gminie oraz poprzez obwieszczenie i na stronie internetowej urzędu gminy. Należy zatem 

przypuszczać, że koło łowieckie nie poinformowało o tym również wójta gminy Żubkowice. 

Wziąwszy to wszystko pod uwagę, należy stwierdzić, że koło łowieckie rażąco uchybiło obowiązkowi 

wynikającemu z art. 42ab ust. 1 prawa łowieckiego, tj. obowiązkowi poinformowania o planowanym 

polowaniu wójta oraz nadleśniczego PGL „Lasy Państwowe”, i tym samym zagroziło bezpieczeństwu lub 

życiu ludzi. Niezgłoszenie przez koło łowieckie polowania zgodnie z obowiązkiem wynikającym z art. 42ab 

ust. 1 prawa łowieckiego powoduje, że polowanie jest nielegalne. 

W związku z tym proszę opisaną tu sytuację potraktować bardzo poważnie i podjąć odpowiednie kroki 

w celu jej wyjaśnienia. Również proponuję, by wśród wszystkich kół łowieckich rozpowszechnić informację 

przypominającą o obowiązku wynikającym z art. 42ab ust. 1 prawa łowieckiego, tj. obowiązku 

poinformowania o planowanym polowaniu wójta oraz nadleśniczego PGL „Lasy Państwowe”, oraz 

o obowiązku wynikającym z art. 42ab ust. 6 prawa łowieckiego, tj. należytego oznakowania obszaru 

polowania, zgodnie z rozporządzeniem ministra środowiska w sprawie tablicy ostrzegawczej o polowaniu 

zbiorowym z dnia 3 października 2018 r., a także by zacząć te obowiązki egzekwować. Zgodnie z art. 35a 

prawa łowieckiego nadzór nad działalnością Polskiego Związku Łowieckiego sprawuje minister właściwy do 

spraw środowiska. 

Proponuję również podjęcie prac legislacyjnych nad usankcjonowaniem wykonywania wspomnianych 

obowiązków, bo obecnie organy kół łowieckich de facto nie ponoszą odpowiedzialności za brak 

wykonywania powyższych obowiązków, oraz stworzenie portalu przeznaczonego do zamieszczania 

informacji, oprócz informacji na stronach internetowych gmin, o planowanych przez koła łowieckie 

polowaniach, gdzie w sposób intuicyjny będzie można zlokalizować planowane polowanie na określonym 

obszarze i w określonym czasie. 

Celowe jest również, by prezes Rady Ministrów zlecił Najwyższej Izbie Kontroli zbadanie realizacji przez 

koła łowieckie wskazanych obowiązków, gdyż poza informacją o przedstawionej sytuacji dochodzą do mnie, 

m.in. z przestrzeni medialnej, informacje o uchybieniach w wykonywaniu wspomnianych obowiązków. 

Szanowny Panie Premierze, Szanowna Pani Minister, opisany problem jest problemem systemowym. 

Z informacji Ośrodka Działań Ekologicznych „Źródła” wynika, że co roku w Polsce, w trwającym pół roku 

sezonie łowieckim, odbywa się ok. 30 tysięcy polowań zbiorowych. Obywatele nie mają możliwości 

skutecznego sprawdzenia miejsc i terminów, w których się one odbywają (zob. R. Skibińska „Polowanie 



zbiorowe może być niebezpieczne, a przepisy o informowaniu niejasne”, 

https://www.prawo.pl/samorzad/polowanie-zbiorowe-a-brak-obwieszczenia,520124.html). 

Należy niezwłocznie podjąć odpowiednie działania, by zapobiec ewentualnej tragedii. 

Z poważaniem 

Wadim Tyszkiewicz 

senator RP 


